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شماره

صفحه

روزنامه

وزارت  آموزشی  کیفیت  پایش  و  سنجش  مرکز  رئیس  زارعی  محسن 
آموزش و پرورش در گفت وگو با خبرنگار ایلنا درخصوص بازه زمانی 
ما سوابق تحصیلی دانش آموزانی را  برگزاری آزمون ترمیم معدل گفت: 
که داوطلب کنکور هستند، تیرماه به سازمان سنجش اعلام می کنیم و در 
قالب وب سرویس این کار انجام می شود. ارسال نتایج آزمون ترمیم معدل 
نتایجش اعلام می شود، در قالب همین  نیز همین شکل را دارد و وقتی 

سرویس به دست سازمان سنجش می رسد. 
او تصریح کرد: ما از قبل درخصوص آزمون ترمیم معدل مصوبه ای داشتیم 
و حالا موضوع ایجاد سابقه تحصیلی هم مطرح شده است و پیشنهاداتی 

داده ایم تا این عملیات تکمیل شود. 
در قالب این پیشنهاد، افرادی که سابقه تحصیلی ندارند می توانند با شرکت 
در آزمون ترمیم برای خود سابقه ایجاد کنند و آن دسته از داوطلبان نیز 
دارند، می توانند آزمون ترمیم  اما درخواست ترمیم معدل  دارند،   که سابقه 

بدهند. 
زارعی خاطرنشان کرد: پیشنهاد ما این بود که در بازه برگزاری آزمون 
و  معدل  متقاضی ترمیم  دوازدهم، کسانی که  پایه  آموزان  دانش  ماه  دی 
کسب سابقه تحصیلی هستند، در قالب داوطلب آزاد بزرگسال ثبت نام 

کنند و آزمونشان را بدهند. 

در  و  محیطی  زیست  تغییرات 
جهان  سراسر  در  بحران آب  نتیجه 
همین  و  می شود  جدی تر  روز  هر 
وقوع  فرضیه  تا  شده  باعث  مسئله 
بیش  آب  سر  بر  آینده  جنگ های 

از پیش به واقعیت نزدیک گردد.
در  اینکه  به  توجه  با  نیز  ما  کشور 
منطقه ای گرم و خشک واقع شده، 
بحران  با  همواره  اخیر  سالهای  در 
به  بوده،  گریبان  به  دست  آب 
طوری که به ویژه در سه چهار سال 
اخیر، آثار خشکسالی ها برای مردم 
بیشتر از گذشته ملموس شده است. 
آب  کمبود  زرع،  و  کشت  تهدید 
آشامیدنی، افزایش تعداد فروچاله ها 
و پدیده فرونشست زمین، برخاستن 
ریزگردها، افزایش آتش سوزی ها و 
... همه و همه از جمله آثاری بوده 
خشکسالی  و  کم آبی  نتیجه  در  که 
در کشور به طور صعودی در حال 

افزایش است.
بالادست  در  ترکیه  سدسازی 
اهمیت  حائز  جهت  این  از  ایران 
این  تصمیم  هرگونه  که  است 
جدی  بسیار  تأثیر  می تواند  کشور 
آب  مقوله  در  ما  کشور  آینده  در 
دجله  باشد.  داشته  زیست  محیط  و 
از  که  هستند  رودی  دو  فرات،  و 
کشور ترکیه سرچشمه می گیرند و 
نهایت  در  عراق  از کشور  عبور  با 
به هم پیوسته و در قالب اروند رود 
می ریزند.  فارس  خلیج  به  ایران  در 
ترکیه از چند دهه قبل برنامه ریزی 
از  بهره برداری  و  سدسازی  برای 
این دو رود را در دستور کار قرار 
داده و دو سد بزرگ آتاتورک و 
ایلیسیو را در همین راستا ساخته و 
وارد مدار بهره برداری کرده است. 
پروژه  عنوان  با  که  پروژه  این 
طرحی  می شود،  شناخته  »گاپ« 
برای احداث 22 سد بر روی دجله و 
فرات را تعریف کرده است. بنا به 
ادعای ترکیه، منابع آبی هر کشور 
آن  به  متعلق  نفتی  منابع  مانند  هم 
کشور  این  بنابراین  است،  کشور 
مستقل  صورت  به  تا  دارد  حق 
درخصوص منابع آبی خود از جمله 

این دو رود تصمیم گیری کند.
در طرف دیگر اما، تصمیم و اقدام 
پایین  کشورهای  شدت  به  ترکیه 
را  ایران  و  عراق  ویژه  به  دست 
اگرچه  می دهد.  قرار  تأثیر  تحت 
مقامات  دغدغه  به  پاسخ  در  ترکیه 
بغداد مدعی شده بود که سد مذکور 

مانع ورود آب به عراق نخواهد شد 
استفاده  برق  تولید  برای  صرفاً  و 
می شود، اما به عنوان مثال طبق گفته 
سد  کامل  آبگیری  کارشناسان، 
مرگ  به  که  است  ممکن  ایلیسیو، 
در  و  شود  منجر  هورالعظیم  تالاب 
نتیجه یک فاجعه زیست محیطی در 
عراق و ایران رقم بخورد؛ مسئله ای 
پی  در  پی  آتش سوزی های  با  که 
هورالعظیم  در  اخیر  سال  دو  یکی 
به خود گرفته  واقعیت  رنگ  عملًا 
خشکی  افزایش  طور  همین  است، 
ایران را  در عراق، هم عراق و هم 
پدیده  معرض  در  گذشته  از  بیش 
طوری  به  می دهد،  قرار  ریزگردها 
نه  آینده  در  است  ممکن  حتی  که 
ایران،  جنوب  و  غرب  منطقه  فقط 
پدیده  این  درگیر  بلکه کل کشور 

شود.
فارغ از اینکه ترکیه واقعاً چقدر از 
آب این دو رود را برای کشورهای 
پایین دست رها کرده و نیز در حال 
تولید  )برای  استفاده ای  چه  حاضر 
آب  از  یا...(  کشاورزی  یا  برق 
سد می کند؛ در عمل هیچ تضمینی 
وجود ندارد که در آینده این کشور 
میزان  مورد  در  را  خود  سیاست 
یا  ندهد  تغییر  شده  رهاسازی  آب 
یک  عنوان  به  ابزار  این  از  اینکه 
کشورهای  به  فشار  و  قدرت  اهرم 
ایران  خصوص  به  دست  پایین 
را  اخطارها  این  البته  نکند!  استفاده 
کارشناسان از سالها قبل داده بودند 
مصاحبه  قالب  در  هشدارها  این  و 
و  کشور  رسانه های  در  گزارش  و 
منتشر  طلوع  روزنامه  در  جمله  از 
برای  جدی  اقدام  متاسفانه  اما  شد، 
این  قبال  در  ایران  منافع  تضمین 
تصمیم یا حتی تعیین حقابه صورت 
نگرفت. مسئله ای که در شرق ایران 
افتاد  اتفاق  هم  هیرمند  مورد  در  و 
و همچنان اخباری از عدم توجه به 
حقابه ایران از سوی افغانستان مطرح 
درخصوص  نگرانی ها  اما  می شود، 

آن همچنان ادامه دارد.
در چنین شرایطی هوشیاری در قبال 
است در  اقداماتی که ممکن  چنین 
شود،  جدی تر  و  گسترده تر  آینده 
به عنوان یک اصل باید در اهداف 
دیپلماتیک ایران به جد مورد توجه 
قرار گیرد، چرا که مسلماً دیپلماسی 
و  مهمتر  جایگاه  آینده  در  آب 
منطقه  دیپلماسی  در  را  حساس تری 

و جهان خواهد داشت.

نقد و تحلیل خبر
گروه نقد و تحلیل خبر روزنامه طلوع

از هر دری کلامی

سوریه: یک نوع جنایت جنگی و ضد بشری است

وحید جعفری زاده

نماینده مجلس:

باید از مردم عذرخواهی کنیم
که یک شربت ساده سرماخوردگی 

در دسترس نیست

مدیرعامل شرکت نمایشگاه های بین المللی فارس:

گردهمایی برترین های صنعت ساختمان
در شیراز رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس:

رتبه بانک های دولتی و خصوصی فارس 
مایه تأسف است

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: قطعاً انتقال کاربران و کسب و کارها 
از یک پلتفرم خارجی به داخلی با کار دستوری امکان پذیر نیست و باید با 

انجام تسهیلگری و ایجاد انگیزه بستر این انتقال را فراهم کنیم.
به گزارش ایسنا، محمدباقر قالیباف در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی 
و در جریان بررسی سؤال تعدادی از نمایندگان از وزیر ارتباطات پیرامون 
اقدامات انجام شده برای توسعه شبکه ملی اطلاعات بیان کرد: امروز در 
است.  اهمیت  حائز  موضوع  دو  پیام رسان ها  و  اجتماعی  حوزه شبکه های 
امروز مردم، مجلس شورای اسلامی و دولت مهم ترین خواسته شان و توقع 
آنها این است که یک پلتفرم در حوزه شبکه های اجتماعی داشته باشیم 
که پرسرعت و ارزان قیمت و با کیفیت باشد. بحث هزینه اینترنت حائز 
قیمت ها سؤال برانگیز  داخلی گاهی  امروز در حوزه شبکه  است.  اهمیت 
به  تشویق  کارها  و  که کسب  کنیم  ایجاد  را  مزیت هایی  باید  ما  است. 

حضور در پلتفرم های داخلی شود.
بسیار  کاربران  امنیت  تضمین  دیگر  سوی  از  کرد:  اظهار  ادامه  در  وی 
مقام  فتوای  براساس  را  آیین نامه ای  قضاییه  قوه  رئیس  اخیراً  است،  مهم 
معظم رهبری درخصوص صیانت از اطلاعات کاربران به همه دستگاه های 

نظارتی ابلاغ کرده است.

قالیباف گفت: قطعاً انتقال از یک پلتفرم خارجی به داخلی با کار دستوری 
برای  را  انگیزه ای  و  تسهیلگری  یکسری  باید  ما  بلکه  نیست  امکان پذیر 

انتقال کاربران و کسب و کارها به پلتفرم های داخلی فراهم کنیم.
رئیس مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: اگر پلتفرم داخلی با سرعت و 
با امنیت باشد قطعاً همه نیز ترجیح می دهند که از پلتفرم داخلی استفاده 
اهمیت  حائز  موضوع  یک  پیام رسان ها  حوزه  در  دیگر  سویی  از  کنند. 
مانند دانشگاه و  از حوزه ها  برای برخی  به بخش خارجی  است دسترسی 
تجار حائز اهمیت است. امروز سؤال آقای رضاخواه و بیش از ۷۰ نفر از 
نمایندگان این بود که می خواهیم پلت فرم های داخلی ارتقا یافته و انگیزه 

لازم برای انتقال کاربران به آنها فراهم شود.

قالیباف:

پایان  تا  فقر  خط  شده  منتشر  اخبار  اساس  بر  ایلنا،  خبرنگار  گزارش  به 
سال، به ۱۷ میلیون تومان می رسد. با توجه به این اخبار و البته افزایش نرخ 
اقامت، حمل و نقل و… که از ارکان مهم سفر محسوب می شوند در حوزه 
سفرهای داخلی با افزایش نرخ روبه رو خواهیم شد. با این توصیف و اینکه 
هم اکنون نیز سفر به عنوان کالایی لوکس در سبد خانوار جای دارد، این 
سؤال پیش می آید که آیا در دوران پساکرونا و امیدهایی که برای رونق 
و توسعه گردشگری وجود دارد، سفر همچنان می تواند در سبد خانواده های 

ایرانی باقی بماند یا آنکه با تغییر شکل آن روبه رو خواهیم شد. 
سید مصطفی فاطمی )مدیرکل دفتر توسعه گردشگری داخلی( درخصوص 
ایرانی  خانواده های  سبد  در  سفر  حذف  یا  ماندن  باقی  بر  که  عواملی 
اساس پیش بینی های صورت گرفته در  بر  بود، گفت:  تأثیرگذار خواهند 
دوران پسا کرونا و اوایل سال با حجم زیادی از سفرهای داخلی روبه رو 
شدیم. چراکه از یک سو در مرحله نخست ارکان وابسته به سفر افزایش 
نرخ چندانی نداشتند و از دیگر سو با تعداد زیادی از تعطیلات میان و آخر 

هفته ای روبه رو بودیم. 
او ادامه داد: تمام این عوامل سبب شد تا در شش ماه نخست سال جاری با 
افزایش میزان سفر و البته استقبال از مراکز اقامتی و تأسیسات گردشگری 
همراه شویم و مراکز اقامتی مرتب مسافر داشتند. این روند تا مهرماه ادامه 
داشت. اما طی چند ماه اخیر با متوقف شدن تعطیلات، با کاهش میزان سفر 
روبه رو شده ایم و از این پس نیز با افزایش هزینه های سفر، این حوزه با 
چالش هایی روبه رو خواهد شد. قاعدتاً در چنین شرایطی تقاضای سفر در 

سبد خانواده ها کاهش پیدا خواهد کرد. 
دنبال خواهیم  به  را  تقاضای سفر  با وجود آنکه کاهش  فاطمی،  به گفته 
داشت اما سفر در سبد خانواده ها باقی خواهد ماند. شاید شکل کلی آن تا 
حدودی تغییر کند اما همچنان خانواده ها به سفر خواهند رفت. قطعاً سفر 
اتمام  بر  علاوه  گذشته  سال  در  چراکه  بود  نخواهد  گذشته  سال  همچون 
محدودیت های سفر به واسطه شیوع کرونا و اینکه عموم جامعه حدود دو 
سال بود که سفر نرفته بودند و بازار تشنه سفر بود و هم اینکه نرخ های 
خانواده  سبد  در  سفر  هزینه  قاعدتاً  نرخ ها  افزایش  با  بود.  پایین تر  سفر 

افزایش خواهد یافت. 
مدیرکل دفتر توسعه گردشگری داخلی درخصوص طرح سفرهای ارزان 
میزان  به  و  است  رفتن  پیش  حال  در  ارزان  سفرهای  طرح  گفت:  نیز 

اعتباراتی بستگی دارد که بتوانیم جذب کنیم، چراکه باید بتوانیم وام هایی 
برای خانوار در نظر بگیریم که بتوانیم بر اساس آن سفرهای ارزان را پیش 
ببریم. پیش بینی ما اختصاص ۱۰ تا ۱۵ میلیون تومان برای هر فرد در سال 
است البته که این وام به همه و عموم جامعه اختصاص نخواهد یافت بلکه 

شامل برخی از دهک های می شود که اعلام خواهیم کرد. 
او همچنین درخصوص سیاست همه مکانی و همه زمانی کردن سفر گفت: 
برای آنکه بتوانیم توزیع همه مکانی و همه زمانی سفر را داشته باشیم، چند 
موضوع را پیگیری می کنیم. از آن جمله می توان به ساماندهی تعطیلات، 
معرفی شهرهای مکمل سفر در زمان پر مسافر و رویدادهای گردشگری 
است که در زمان هایی که مسافر کمتری داریم، بتواند پوشش دهنده باشد 

و مسافران را جذب کند. 
داشت:  اذعان  تعطیلات  ساماندهی  طرح  نتایج  آخرین  به  اشاره  با  فاطمی 
سعی ما برآن است تا این طرح را در دو بخش پیش ببریم. بخش نخست 
به تعطیلات آخر هفته بازمی گردد و با دولت این طرح را پیش می بریم تا 
بتوانیم دو روز آخر هفته شامل پنجشنبه و جمعه را تعطیل اعلام کنیم تا 
رونقی در سفرهای آخر هفته ایجاد کنیم. همچنین طرح افزایش تعطیلات 
نیز تکمیل و در  این مهم  با مجلس پیش می بریم. طرح  در طول سال را 
رایزنی ها  است.  مطرح شده  اجرایی  دستگاه های  بین  سفر  هماهنگی  ستاد 
در جریان است تا مسائل و نقطه نظر دستگاه های مختلف در این خصوص 
جمع آوری و طرح اصلاح شود. اگر طرح مورد موافقت قرار گیرد شاید 
بتوانیم آنرا در سال آینده اجرایی کنیم اما قطعاً به تعطیلات زمستانه سال 

جاری نمی رسد.

مدیرکل دفتر توسعه گردشگری داخلی:

اختصاص وام ۱۰ میلیونی سفر به دهک های خاص

نماینده مجلس درباره کمبود برخی داروها گفت: این پیش بینی باید انجام 
شود که در فصول سرد سال یعنی پاییز و زمستان مصرف آنتی بیوتیک بالا 
می رود و باید به میزان نیاز تأمین شود یا اینکه در فصول گرم سال با توجه 

به بیماری های عفونی ممکن است مصرف سرم بالا برود.
 سید محمد پاک مهر عضو کمیسیون بهداشت مجلس در گفت وگو با 
خبرنگار عصر ایران ادامه داد: دارو با سایر مایحتاج مردم متفاوت است. 
اولویت اول در بحث نیازها و کالاهای اساسی، دارو است چرا که هیچ 
و  است  اورژانسی  که  بیماری  کرد.  دارو  جایگزین  نمی شود  را  کالایی 
در بیمارستان بستری است اگر آنتی بیوتیک یا سرم یا داروی مورد نیاز 
بخواهد  نمی شود چیز دیگری را جایگزین آن کرد. اگر امروز گوشت 
قرمز گران شود من گوشت سفید را جایگزین آن می کنم ولی در مورد 

دارو چنین انتخابی نیست.
 وی افزود: در وزارت بهداشت و سازمان غذا و دارو باید تدبیر و مدیریت 
دارو  فلان  باید  که  نمی دانند  مگر  شود.  اعمال  دارو  تأمین  برای  درستی 
در  سرم  مصرف  و  شود  تأمین  سال  فصل  فلان  در  بیماری  فلان  برای 
شرایط کرونا افزایش پیدا می کند؟ همانطور که دستگاه های مربوطه برای 
نان مردم، آرد و گندم را تأمین می کنند؛ برنج و شکر و روغن را تأمین 
می کنند مگر نباید همین تمهیدات نیز برای داروی مردم اندیشیده شود؟ 
نمی شود در شرایطی که دارو در بازار نیست بگویم صبر کنید بعد کمبود 

شدید دارو و بحران به وجود بیاید بعد بگویم ما وارد می کنیم.
نداریم. در  دارو  بیمارستان ها کمبود  پاکمهر گفت: در حال حاضر در   
آنتی بیوتیک های  شامل  بیشتر  کمبود  این  بیرون  و  آزاد  داروخانه های 

اطفال و داروهای ضدتشنج و برخی از ارقام سرم هاست.
وی تاکید کرد: باید سازمان غذا و دارو، صنایع داروسازی را پای کار 
بیاورد و بررسی کند گره کار کجاست. در حال حاضر  ۶۰ تا ۷۰ داروی 
اجرایی  ستاد  به  وابسته  دولتی  توسط شرکت های  و  دولتی  ما  نیاز  مورد 
فرمان امام و شستا تولید می شود. حدود ۳۵ درصد توسط ستاد و ۳۵ درصد 
توسط شرکت های وابسته به شستا تولید می شود که کنترل این شرکت ها 

راحت است.
عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس تصریح کرد: تصمیم گیر اصلی 
در حوزه دارو در ابتدا رئیس سازمان غذا و دارو بعد وزیر بهداشت است. 
شود.  تقویت  هستند  دولتی  که  دارو  تولید  شرکت های  بر  نظارت  باید 
نهایتش این است که اگر امکان تولید دارو در داخل نیست واردات انجام 

می دهیم.
  وی بیان کرد: درمجموع ما زیر ده درصد دارو از خارج وارد می کنیم و 
بیش از نود درصد را خودمان تولید می کنیم اما از آن نودو پنج درصدی 
که خودمان تولید می کنیم باید بخشی از مواد اولیه اش را وارد کنیم.  طبیعتاً 
مواد اولیه ای که وارد می شود چون با ارز نیمایی تهیه می شود مقداری با 
قیمت بالا به دست شرکت های دارویی می رسد و باید در این زمینه تدبیر 

لازم صورت گیرد.
و  قاچاق  احتکار،  دارو،  کمبود  علت  که  شود  بررسی  باید  گفت:  او   
در   ولی  نیست  موجود  بازار  در  دارویی  این که  است.  بوده  یا صادرات 
ناصرخسرو با قیمت بالا به فروش می رسد نشان از ضعف نظارت است. 
امیدواریم  مدیریت نظارت توسط دستگاه ها می تواند مشکل را حل کند. 
با تغییری که در بحث مدیریت سازمان غذا و دارو اتفاق افتاد مشکلات 

دارویی ما حل شود.

نماینده مجلس:

اینکه دارو در بازار نیست ولی در ناصرخسرو با قیمت بالا به فروش می رسد 

نشان از ضعف نظارت است

قطع آب آشامیدنی یک میلیون سوری 
توسط ترکیه

سوریه: یک نوع جنایت جنگی و ضد بشری است

تحلیل این خبر را در ستون  
سمت راست  بخوانید


